
Mine barndomserindringer.

Fra min tidlig barndom, har jeg et ganske bestemt billede på nethinden. Jeg kan den dag i dag
se for mig i køkkenet, en lille seng eller lille vugge. Jeg var da omkring tre år gammel og hav-
de nydelig fået en lillebror. Lillebroderen fik navnet Finn, levede kun i omtrent 3 måneder.
Jeg vil tro megen opmærksomhed har været rettet mod Finn, ikke uden grund. Det er måske
derfor jeg til stadighed har billedet af sengen eller vuggen i køkkenet. Jeg ærinder også, en
stor mand medbringende en taske, tråde ind i køkkenet. Det kunne være lægen, det kunne må-
ske også være præsten, idet Finn blev hjemmedøbt samme dag han døde.  Jeg fornemmer også
svagt kisten med Finns døde legeme, på hestetrukket vogn, blev bragt til Vejle kirkegård. El-
ler er det noget jeg har fået fortalt? Jeg ved det ikke. Men det er jo også ligegyldig.

Her er jeg født 22 april 1942. Og fik navnet Gunni. Min mor har fortalt, at mit navn skulle
begynde med G fordi mine forældre havde mistet et barn ved navnet Gurli, derfor Gunni.
Mine forældre – Ejnar Peter Christian Vilhelmsen og Edel Holm f. Hansen - havde i efteråret
1939 købt et gammelt hus på Vejle Mark, Vejle Sogn - mat. nr.: 13a af Vejlegård Hgd., Vejle
Sogn.- for 3.000 kr. 

I den forbindelse fortæller min morbror,  Jens Frederik Holm Hansen, at far havde spurgte
Jens, om han ville hjælpe med huskøbet. Far ville gerne om Jens kautionerer for ham. Det
havde Jens dog ikke stor lyst til. I stedet forærede han far 100 kr. Jens opfordrede samtidig
far, at henvende sig til Hans Peters Hansens børn, mores søskende, det kunne jo være far der
kunne få yderlig lidt hjælp. Om far rettede henvendelse til Hans Peters Hansens børn ved jeg
ikke.



Det blev nu ikke mange år, vi boede i det gamle hus. I efteråret 1945 brændte huset. Det for-
tælles, at årsagen til branden var uforsigtig omgang med ild. Min bror Erling havde lavet bål
inde i skuret, hvori brændslet blev opbevaret. Han havde godt nok slukket bålet før han forlod
brændeskuret og dækket gløderne fra bålet godt med tørvesmuld. Han tænkte nok  ikke på, at
varme gløder kunne finde på at blusse op igen.

Det er nu ikke fordi jeg husker meget fra den gang. Alligevel ser jeg for mig en dynge tørv
smidt ud på grusvejen, som huset lå tæt ved. Det er nok ikke tørvene, der siger mig så meget,
men snarer det, de røde brandbiler kørte op over denne, for mig, meget store bunke tørv.

Medens der blev opført nyt hus, boede vi til leje i Allested (Østergade 6). Det tredje hus på
højre side af vejen, fra Vejle mod Allested, efter vi har passeret sognegrænsen ved vandvær-
ket, nær Allested Savmølle. Vi boede på første sal. Neden under boede en, for mig, ældre
kone Anna Hansen. Senere kom vi til at bo nabo til Anna Hansen, idet hun, efter vi var flyttet
tilbage til et nyopført hus, købte et gammelt hus ved siden af vort.

I Allested var vi nabo til en familie ved navnet Boman. Børnene der var jævnaldrende med
mig og mine søskende. Min bror, Erling, gik i Vejle skole dengang. Han forblev i Vejle skole
selvom vi i byggeperioden boede i Allested skoledistrikt. Jeg havde ikke helt styr på de for-
skellige begreber omkring skolen. Jeg husker, jeg en dag spurgte Bomans store pige, Inger,
hvad hendes lærer Bentzen hed. Jeg blev mobbet en del, jeg husker det. Læreren i Vejle skole
hed ganske vist Bentzen, Holger Bentzen, men læreren i Allested skole hed dengang Poulsen.
Jeg har nok troet alle lærer hed Bentzen. I øvrigt arbejdede Bomann og far samtidig i Allested
Handelshus en årrække.

Da byggeriet af det nye hus, stuehus med udnyttet loftsetage, grundareal ca. 56 m2 og baghus

ca. 30 m2, var så langt fremskredet, at vi kunne bebo det, flyttede vi ind i baghuset. Der var i
alt fire rum. Bryggerset blev anvendt som køkken. Pulterkammer som spisekammer. WC som
WC. Og brændsels rummet som soverum for hele familien. Jeg husker ikke hvor længe vi bo-
ede i baghuset. Nogle måneder er der nok gået før vi kunne flytte ind i beboelsen, udformet
som et kryds i en ligesidet firkant med skorstenen placeret i midten.

 
Stuehuset bestod af en kælder, stueetagen indeholdende et køkken, to stuer og en stor entre,
samt første sal, indeholdende et børneværelse og forældrenes soveværelse. Fra bryggerset i
baghuset, var der adgang til køkkenet. Der var to trin op til køkkenet. Døren var hængt i ven-
stre side og indadgående. Når vi stod i døråbningen, havde vi køkkenbord langs væggen mod
øst, det var til højre, med indbygget køkkenvask, men uden indlagt vand, kun afløb fra køk-
kenvasken.

Ved døråbningen var der  nedgang til  kælderen,  dels var der for  enden af køkkenboret  en
hængslet låge og en delt køkkenbordpladen, der var hængslet og kunne åbnes, hvilket gav ad-
gang til kælderen, som var et slags spisekammer. Her blev årets høst af havens frugter og af-
grøder opbevaret. Vor mor havde, når frugterne blev høstet, meget travlt med at sylte og hen-
koge høsten, som ikke kunne henlægge vinteren over, uden at gå til. Når mor var færdig med
at sylte og henkoge, var der ikke meget plads på hylderne i kælderen. Havens rodfrugter blev
om vinteren, dels opbevaret i kælderen og dels opbevaret i kule i haven. Når forrådet i kæl-
deren var opbrugt, måtte vi åbne kulen i haven. Ofte var det hår frost og så var det rat med
god plads til kulens indehold, idet det ikke er særlig godt at lukke en lille kule igen, når den
har været åben ved lave frostgrader. 



Ud for vasken i køkkenboret, var et vindue, der vendte mod øst. Det andet vindue i køkkenet
vendte mod nord, her stod spisebordet. Følger vi den nordlige væg videre mod vest, er der en
dør ud til, det vi kaldte, gangen. Mellem denne dør og komfuret, der stod inderst i køkkenet,
stod et skab til tallerkner, kopper, mel, gryn, sukker og det der i øvrigt hører til den daglige
husholdning. Komfuret hvor den varme mad blev tilberedt indeholdt en indbygget vandgryde
så der altid, når der ellers blev fyret i komfuret, var varmt vand til rådighed. Komfuret inde-
holdt også en ovn. Ud over at blive brugt til den daglige husholdning, bagning af brød, kage
og stegning af flæskesteg, oksesteg, kylling og and, var den rigtig god til lave tørrede æbler og
pære i. 

Mellem indgangen fra bryggers og komfuret var der en dør til dagligstuen. Inderst i stuen, helt
inde ved skorstenen, stod en karmin til opvarmning af stuen. Bag døren ind til stuen, stod en
divan. Den lå far ofte på og læste sin avis. Det var nu ikke altid han læste, i så fald var han
meget nærsynet. På vægen mod øst, hvor divanen stod, hang et stueur, ca. 30 x 60 cm, øverste
halvdel, urskiven, nederste halvdel et billede af Stauning, far var en god socialdemokrat. I det
modsatte hjørne i stuen i forholdt til karminen, stod et lille sybord med skuffe. Spisebordet i
stuen stod tæt ved vinduet der vendte mod syd. Ud over at bordet blev anvendt når vi spiste i
stuen, var det stedet, hvor mor tilbragte mange timer med, at reparerer familiens klæder. I
hjørnet, hvor væggen mod syd og skillevægen mødes, stod et lille skrivebord, hvor familiens
vigtigste papir var låst inde. På skrivebordet var radioen placeret. Fra den hørte vi pressens ra-
dioavis, tyve spørgsmål til professoren, giro 413 lytternes ønskeprogram og meget andet. 

Over skrivebordet på væggen hang et maleri, en juleklokke med teksten ”Julen 1925”. Mor
har fortalt, hun havde fået den af en maler fra Odense. I min slægtsforskning finder jeg en on-
kel, til min far, J. P. Hansen, han var maler, boede i Odense og skulle efter sigende have flere
malerier stående på loftet ved sin død. Jeg tror det er et ham mor har fået maleriet af. 

Mellem skrivebordet og kaminen var adgang til ”den fine stue”.  Her havde vi til højre skille
væggen mod nord, et dækketøjsskab stående med det ”fine poselænd” spisestil, kaffestil, og
forskellige vinglas, samt diverse bestig i skufferne. Et spisebord med tilhørende stole midt i
stuen, en enkel lænestol, så vidt jeg husker. På væggene hang der enkelte billeder. Mellem
dækketøjsskabet og væggen mod vest, var der adgang til gangen (entreen), men den dør var
næsten altid låst. Vi skulle ikke løbe rundt der. 

Så lad os vælge adgangen fra køkkenet, ud til før omtalte gangen. Så snart vi træder ud i gan-
gen, har vi på venstre side, trappen op til loftværelserne. Vi venter med at gå der op. Følger
den nordlige væg, ca. 1,5 m, er vi ved hoveddøren. Det var kun i meget sjældne tilfælde, den
dør blev brugt. Langs den vestlige væg stod en brudekiste – vi kaldte den en dragekiste – jeg
ved ikke hvor den stammer fra. Skille væggen mod syd havde dør til ”den fine stue” som før
omtalt, næsten altid var låst. Langs skille væggen mod øst, var trappen til loftværelserne. Un-
der trappen var der et pulterkammer, hvor der blev gemt ting, der ikke blev brugt så ofte,
f.eks. juletræspynt. 

Går vi op ad trappen til 1. sal, havde vi over os et lille areal, en platform, hvortil der ingen
umiddelbar adgang var. Skulle der anbringes ting, hvilket sjældent skete, var det nødvendig,
at anbringe en stige på trappeopgangen, for at komme der op. Stod vi på platformen havde vi
ydervæggen mod nord, hvor et af gavlvinduerne sad. Gangen - med trappeopgang og platform
- optog næsten en fjerdedel af stuehusets areal, hvilket var en dårlig udnyttelse af arealet. 



Vi går nu op ad trappen og kommer til vor forældrenes soveværelse. Halvdelen af loft arealet
blev anvendt til dette. Ud over forældrenes senge, var der en lille seng til det yngste barn. I
gavlen, der vendte mod syd, var et vindue. Fra det vindue, havde vi en god udsigt mod Vejle
by. Fra soveværelset var der adgang til børneværelset. Der var plads til tre senge, en seng til
hvert af de ældste børn som var hjemme. En kold vinter kunne godt få flere til at sove i sam-
me seng, for bedre at holde varmen. Var det rigtigt koldt kunne vi finde på, at pakke os ind i
aviser.

HAVEN
Der var en pæn stor have til ejendommen. I haven havde vi, blandt andet jordbær, hvor en del
blev syltet. Forskellige buske, så som ribs, solbær, hindbær, stikkelsbær og så var der kirse-
bær træ, blomme træ og Mirabelle træer. Vi havde to pæretræer, et Grev Moltke og et Willi-
ams. 

Meget af denne frugt blev enden syltet eller henkogt. Det var jo dejligt at kunne nyde havens
frugter også i vinterens kulde. Endvidere havde vi otte æbletræer. Et træ ikke så højt, for-
holdsvis bredt med store rødlige saftige og sprøde æbler. Jeg mindes det stadig. Jeg tror det
var et Cox Pomona. Vi havde også et Cox Orange, et Jams Greve, et Pederstrup, et Belle de
Boskoop. De øvrige husker jeg ikke navnene på, men om dem sagde vi altid madæble. De fle-
ste år kunne vi slet ikke bruge alle æblerne. Ofte blev de nedfaldende æble liggende så fugle-
ne havde noget at spise. Det var især solsorten og sjaggeren og der kunne godt være mange,
som nød godt af frugterne. I perioder havde far ikke arbejde, når vinteren var hår. Så kunne
han godt finde på, at skyde nogle af fuglene som vi så spiste. En til to fugl til hver og de
smagte virkelig godt.

Et hønsehus, med både høns og hane var der også. Vi var i perioder selvforsynende med æg.
Om sommeren blev der gerne udruget kyllinger. Hønekyllingerne fik lov at leve, hvorimod
hanekyllingerne blev slagtet og spist. Traditionen var, at vi på mor og fars bryllupsdag – 8.
august - fik kyllingesteg, med nyopgravede kartofler og frisk salat i sød fløde som tilbehør.
Det var en hel festmiddag, vi så frem til. I løbet af vinteren måtte nogle af de ældste høns lade
livet, der så blev kogt suppe på. Enkelte år havde vi også en høne til at ruge ællinger ud. Kani-
ner har vi også haft. Det har nok været os børn, der gerne ville have dem, men det var jo også
en god spise. På baghusets loft var der duer, vi har nok i perioder haft 15 - 20 par, så det gav
en del due unger, de smager for øvrigt vældig godt. Det var ikke altid vi kunne spise os ud af
den produktion. En gang om ugen kom en handlende, i en mindre lastvogn. Han både købte
og solgte æg, høns, kyllinger, ænder, duer og kaniner, ham handlede vi en del med. Endvidere
solgte han grønsager og frugter samt hvidtøl på ølanker og stakit øl, husker jeg.  

Barndommen
Som tidligere nævnt husker jeg kun lidt fra vi boede i det gamle hus.  Jeg har været omkring
fire et halvt år, da vi flyttede ind i baghuset i det nye hus. Hvor længe vi boede i baghuset hu-
sker jeg ikke, men jeg husker vi en dag, medens vi boede der, fik serveret Norsk øllebrød
hvilket nok ikke faldt i min smag. Jeg spiste det ikke. Det kunne jeg egentlig lige så godt have
gjort, for dagen efter fik jeg serveret, hvad jeg ikke spiste dagen før og nu var maden kold.

I 1949 begyndte jeg i skolen. Skoleåret startede i april måned. Den første dag blev børnene
fulgt i skole af – det var gerne moderen der tog med, faderen var jo på arbejde, men jeg skulle
følges med nabo konen Karen Birkholm. Datteren Inge – kaldet Tulle – skulle også begynde
skolegang samtidig. Nu var det sådan, at min søster Frida blev født den 25. april 1949, så mor
har været højgravid og ikke set sig i stand til af følge mig i skole.



Vi gik i skole hver anden dag. Første skoleår var lig med 1. kl. Andet og tredje skoleår var lig
med 2. kl. Lærerinden vi havde i de første klasser hed Fru Ousager. Hvordan hun egentlig tak-
lede opgaven husker jeg ikke. Der har nok været lidt uro i klassen, for vi drenge var jo på skift
uden for døren, en gang imellem. En dag sad jeg det meste af skoledagen på trappen, der førte
op til hendes lejlighed. Forinden havde hun mistet sin pegepind, der også blev brugt til at slå
med. Nogle dage forud havde Fru Ousager været med lærer Benzen og de store klasser på ud-
flugt. Da de var kørt, havde jeg sneget mig ind klasselokalet og hentet pegepinden. En af sko-
lekammeraterne - Jørgen Skov - tog pegepinden, lagde den over sit knæ og så knækkede den.
Hvorfor hun så mente det var mig der havde knækket pegepinden ved jeg ikke. Det er jo nok
et af pigerne, der har fortalt, at det var mig der hentede pegepinden.

Da jeg begyndte i tredje klasse – fjerde og femte skoleår – stadig tre dage om ugen fik jeg læ-
rer Bentzen som lærer. Skoledagen begyndte klokken ti minutter over otte og sluttede klokken
ti minutter over to. Lærer Bentzen skulle nå at høre pressens radioavis klokken otte, før under-
visningen kunne begynde. Kom han fra sin lejlighed, gik han direkte ind i skolestuen/klasse-
værelset. Var vi i skolegården når timen startede, blev vi kaldt ind ved at Bentzen, med sin
lommekniv, bankede på en af ruderne i klasseværelset ud til skolegården, hvorefter vi skulle
stille op i række før vi fik lov at komme ind.

I skolestuen var der til eleverne tolv gammeldags skolepulte med klapborde og fordybning til
blækhus. Fire rækker på tværs og tre rækker på langs. En skolepult havde plads til to elever
altså var der plads til fireogtyve elever i klassen. De to rækker tættest ved kateteret – lærens
plads – var forbeholdt ældste årgang og de to sidste rækker yngste årgang i klassen. Forde-
lingen af eleverne i klassen var ikke rent tilfældigt. Tættest læreren sad elever fra samme sam-
fundsklasse læreren tilhørte  og mindre bemidlede og fattige forældres børn sad bagerst  og
rækken tættest ved vinduerne var forbeholdt pigerne.

Skoledagen begyndte med morgensang. Derefter ofte kristendomsundervisning hvor vi blandt
andet læste i Luthers lille katekismus og blev hørt i teksten, skulle gerne kunne, det vi havde
fået for, udenad. Salmevers var også udenad læring som vi så havde glæde af, når vi havde
sangtime.
Dansk var også et af fagene. En af de læsebøger vi havde, var første halvdel normal dansk
trykt tekst, men den sidste halvdel bestod af gotisk trykte bogstaver. Det har jeg siden haft
stor glæde af, når jeg arbejder med slægtsforskning. Vi havde også noget som blev kaldt gen-
fortælling. Da skulle vi læse en tekst og så genfortælle, hvad vi kunne huske. Skønskrift, det
vil sige skråskrift blev vi trænet i og så var der diktat. Læreren læste en sætning eller dele der-
af op, hvorefter vi skulle skrive det ned, vi kunne huske og det skulle helst være stavet rigtigt
ellers fik vi fejl. I fjerde klasse, det vil sige de sidste to år vi gik i skole, blev vi på skift sat til
at skrive diktatten på tavlen. Når diktatten var færdig var det elevernes opgave at finde even-
tuelle fejl i det skrevne. Sned der sig så en lille fejl ind hos enkelte af pigerne stod de med tåre
i øjnene. Nu var dansk just ikke det fag jeg havde lettest ved, så jeg havde altid mange fejl i
skriftlig dansk. Jeg husker engang, det var min tur ved tavlen, nåede jeg op på hele 24 fejl i en
diktat. Det tog jeg nu ikke så tungt, men havde det været en af de ”dygtige piger” der havde
lavet lige så mange fejl, havde vi i klassen nok fået våde fødder.
Når det så kom til regning klarede jeg mig meget bedre. Her var jeg absolut i top. Både i for-
ståelse af tekststykker og løse opgaver på kortest tid. Selv når det var min tur ved tavlen var
jeg blandt de første der havde løst opgaverne og næsten altid fejlfri.
Historie og biologi mener jeg var et fælles fag, hvor vi om sommeren botaniserede en del. Det
var dejligt at komme ud i naturen og lære om og opleve både planter og dyr. Om vinteren var



det med at lytte, når læreren fortalte om fortiden. En gang om ugen læste læren op af bøger
omhandlende treåreskrigen 1848 – 50 og fra krigen i 1864. Så vidt jeg husker, var det tre bø-
ger fra treåreskrigen ”Rasmus fra Rodskov” af Niels K. Kristensen den fra krigen 19864 med
titlen Jens Kulsvier og Jørgen. Det var virkeligt interessante bøger vi var mange der glædede
os virkelig meget til denne time.
Geografi og verdenshistorie havde jeg det fint med. Det var for mig et interessant emne, hvil-
ket nok har betydet, at jeg har lyttet efter hvad læren fortalte og lært, at se på et atlas og huske
de væsentlige ting. Såsom hvad hed de største byer og hvilke lande der har fælles grænse. 
Endelig havde vi idræt. Om sommeren når vejret var fint, tog vi til idrætspladsen i Allested og
spillede håndbold. Fodbold var for farligt for pigerne, mente læreren. Når det ikke var vejr at
tag på idrætspladsen, spillede vi rundbold i skolegården og om vinteren havde vi gymnastik i
forsamlingshuset, der lå tæt ved skolen.

Vi var også til eksamen. Det vi i årets løb havde lært skulle overhøres af skolekommissionen.
Ud over skolekommissionen var nogle af klassekammeraternes forældre til stede. De skulle jo
høre hvor dygtige deres små poder var blevet. Det var primært forældre ligestillet med lære-
ren, der dukkede op. Eksaminationen, hvor der var tilhører var mundtligt og for hele klassen.
For dansk, var det at højtlæse et afsnit og regning var det hovedregning. Historie og geografi
gik mere på spørgsmål læren stillede, hvorefter vi skulle marker, hvis vi havde et svar. Lære-
ren havde svært ved at se de bagerste rækker, eller var det måske for ligesom, at vise hvor
dygtige de forreste elever var, han sjældent spurgte os bag ved. Jeg husker dog et tilfælde
hvor han stillede spørgsmålet, hvad hedder Bulgariens hovedstad? Igen mange finger oppe,
men ingen havde det rigtige svar, så til sidst var han nød til at spørge mig. Jeg svarede, Sofia,
da hørte jeg en mumlende blandt tilhørerne. Det var der vist ikke mange der havde troet jeg
kunne svare på, men det lunede.
 
Når vi havde frikvarter skulle vi ud, ikke noget med at sidde inde i klassen, højest kunne der
blive tale om at opholde sig i gangen, hvor vi havde vort overtøj og skifte fodtøj, men det var
kun, når vi havde spise frikvarter og hvis det var meget dårlig vejr. Vi havde forskellige lege
så som tagfat, to mand frem for en enke, rundbold og stikbold. Vi måtte ikke sparke til en
boldt i skolegården det kunne gå ud over vinduerne til klasseværelserne, så alt fodbold var
forbudt. I det store frikvarter måtte vi godt forlade skolen. Enkelte kunne nå hjem og spise
middag med familien. De sidste par år før Gartner Svend Nielsen søn Ove Nielsen blev flyttet
til en større skole i Odense, var jeg ofte med ham hjemme til middag. Jeg mindes ikke jeg
nogensinde har siddet og vente på Ove skulle spise sin mad. Hans mor, Gerda tilbød altid jeg
kunne spise sammen med Ove. Det var nogle meget flinke forældre. Nu var det ikke kun ved
middagstid jeg var sammen med Ove, også efter skoletid var jeg ofte med ham hjemme. Han
havde bl.a. et stort Tekno ingeniørsæt vi fik mange timer at gå med. Efter Ove flyttede til sko-
le i Odense blev mine besøg hos ham sjældnere.

Storvask!
Jeg husker ikke, hvor hyppigt mor havde storvask, men jeg husker, at der var flere vaske kar –
ligner en oversavet trætønde – på pladsen foran baghuset, hvor vasketøjet var lagt i blød et
døgns tid, før hun gik i gang med vaskebræt og det man kalder knofedt. Alt vand der blev
brugt i husholdningen, blev via en vrikke pumpe, placeret i bryggerset tæt ved skorstenen,
hentet op af brønden i det sydøstlige hjørne af parracelen. I bryggerset var der også en indmu-
ret gruekedel, hvor det vasketøj, der skulle kogevaskes blev kogt. Enkelte gange havde mor
hjælp til storvask. Jeg husket at moster - Mary Holm Hansen - enkelte gange har været og
hjulpet med storvask. Det har nok været når mor ventede barn. Der gik ikke mange år før va-
skemaskinen fik sit indtog hos os. En Ferm tromlevaskemaskine på to store hjul og et par støt-



tefødder og håndgreb, som på en trillebør blev lejet på Allested Station og trillet hjem til os.
En elmotor trak tromlen rundt i et kar med vand i og under dette kar kunne der fyres op til
eventuel kogevask.  Jeg har flere gange været ”hest” når vaskemaskinen skulle hentes eller le-
veres tilbage, en strækning på ca. 1,6 km. 

Erik Balle 
Omkring det tidspunkt hvor Ove Nielsen skiftede skole til en skole i Odense, fik jeg job hos
Anna og Erik Balle (matr. nr. 3a Vejlegår Hgd., Vejle Sogn). De boede på den vej vi dengang
kaldte Rævegyden. Over for Erik Balle lå en mindre ejendom, som er kaldt Rævehus (høj-
kantkort 1900), det er nok derfor vi kaldte vejen Rævegyden. I dag kalder man vejen for Rue-
vej, hvorfor denne vej skulle have navneforandring ved jeg ikke.
Det var i foråret 1954 jeg begyndte hos Anna og Erik Balle. Jeg afløste Gert Ousager, som
havde arbejdet der omkring to år. Fra mit hjem havde jeg 2,5 km. at cykle.
Erik Balle havde en mindre ejendom hvorfra han også drev lidt frilandsgartneri og et mindre
væksthus. Erik Balle havde i mange år solgt produkter fra sin ejendom på torvet i Odense hver
lørdag. Det skete jeg fik lov at tag med på torvet. Det var vældigt sjovt at stå på torvet og sæl-
ge vare.
Under anden verdenskrig kørte Erik Balle også til torvet, men dengang var det med hestetruk-
ket vogn, en stor lukket isoleret kassevogn som stadig var på ejendommen. Den blev trukket
af to små heste, en hvid islænder og en sort krydsning mellem en islænder og en russer. Der
var kunster i den sorte fortæller Erik. Når han kørte i Odense og der kom en tysk militær last-
vogn med tyske soldater stående på trinbrættet, kunne den sorte hest godt finde på at bide sol-
daten i - som Erik sagde – røven, den bed aldrig en dansker.
Hos Anna og Erik Balle boede Annas far. Han hed Niels Peder var godt firs år gammel, kom
ikke meget ud, kun når vejret var stille og lunt, men var meget viden og besat af god humor.
En dag vi havde spiste middag tog han avisen og læste om Lissi Kristensen fra Langå, der få
dage forinden, havde svømmet over Store Bælt på rekordtid. Hun var blevet meldt til politiet
for dyrplageri, sagde han, fordi hun havde holdt missen under vand i elleve timer. Jeg er nu
ikke sikker på det stod i avisen, det var nok snare noget Niels Peder fandt på.
Anna og Erik havde to sønner Harry og Børge der var midt i tyverne. De boede begge i Hørs-
holm, var vist nok begge uddannede gartner. Da den ene af sønnerne skulle giftes blev jeg
spurgt om jeg kunne passe bedriften medens de var i Hørsholm – jeg havde da været der i et
og et halvt år, Niels Peder skulle ikke med, så helt alene var jeg ikke. I øvrigt var der jo også
genboerne, som var hjemme denne weekend. Efter samråd med mine forældre sagde jeg ja til
opgaven.
Besætningen bestod ud over de to før omtalte heste, fire malkekøer, to kvier et par kalve og
nogle få grise samt høns og ænder. Jeg havde tidligere deltaget ved malkning, der var mal-
kemaskine trods de få køer og da køerne var meget fredelige, så Erik ingen fare ved jeg skulle
malke dem alene. Det gik da også vældig fint, bedriften blev passer og Anna og Erik fik søn-
nen gift.
Det blev til to år hos Anna og Erik, hvor jeg deltog i alt forefaldende arbejde, det være sig
kreaturpasning gartnerrisarbejde og markarbejde. Ud over at producere en masse grøntsager
til salg på torvet så blev der også avlet korn og roer. Kornet blev høster af en af naboerne,
men blev sat i traver af os på ejendommen, indtil det blev kørt hjem i lade, for at blive tærsket
i vinterens løb. Arbejde i roemarken foregik stort set hele sommer og efterår. Så snart roerne
var kommet op af jorden skulle de tyndes ud hvilket både Anna, Erik og jeg deltog i, hvor-
imod rad rensning, det tog Erik sig af. Var der for meget stort ukrudt i roemarken hen på
sommeren, blev det trukket op, dengang sprøjtede man ikke roemarken. Når vi nåede hen til
oktober skulle roerne op og køres sammen i roekule til vinteropbevaring. Det blev i de to år
jeg var der stort set min opgave, en dejlig opgave, hvor jeg også fik lov at arbejde med heste-



ne. Foran lå nu vinterpløjning, en opgave jeg fik lov at løse. Om vinteren når ellers vejret var
til det, var jeg også hos Anna og Erik, der skulle jo køres roer fra roekule til roehus, så kreatu-
rer og heste kunne få noget grovfoder. Før kreaturerne fik roerne blev de tør vasket og skåret
så de var til at æde. Til hestene rensede vi roerne for jord før de fik dem. I øvrigt fik hestene
også hø som var blevet lavet om sommeren.
Da jeg begyndt hos Anna og Erik lå et stykke af jorden brak efter der havde været roser i jor-
den, det var vist et af børnene, som havde produceret roser til salg på torvet. Erik snakkede
somme tider om at stykket egentlig skulle renens, så da det første år var gået foreslog jeg, det
kunne jeg da godt gøre noget ved, om lørdagen, hvor han og Anna var på torvet. Sådan blev
det, med heste plov og kultivator blev jordstykket endevendt, ukrudt, vissent græs og rodnet
fra ikke solgte roser blev samlet i bunker og brændt af, når vejret var til det, dog aldrig når jeg
var alene i marken, det tillod Erik ikke, hvilket jeg i dag synes var i orden.
Før jeg begyndte hos Anna og Erik skete det, at en af naboerne spurgte om jeg kunne hjælpe.
Far mente dog at jeg var så gammel nu, at hvis man ønskede min hjælp så skulle den også ud-
løse et lidt større honorar end jeg ellers fik. Han mente jeg burde ikke have under en krone i
time. Jeg var jo spændt på at høre hvad fatter ville sige når jeg kom hjem og fortalte at Erik
”kun” ville betale fem kroner om dagen incl. mad hvis jeg var der ved spisetid. Hvis jeg var
tilfreds med det syntes han det var i orden. I begyndelsen blev det aftalt, når jeg forlod dem
efter dagens dont, hvornår jeg skulle komme igen. Der gik kun kort tid, før det så blev til tre
dage om ugen, og da vi nåede frem til sommerferien, blev det hver dag hele ugen på nær en
uge hvor jeg holdt ferie. Med så meget arbejde blev det også til en pæn hyre. Mine forældre
mente dog ikke de penge jeg havde tjent skulle gå til pjat alle sammen. Det blev aftalt at jeg
selv skulle holde mig med klæder og fodtøj og så kunne jeg bruge resten som lommepenge.
Det blev også aftalt at jeg skulle have en bankbog i stedet for at ligge inde med alt for mange
penge. En god ordning. Jeg købte og betalte fra jeg var tolv år, alt mit tøj og fodtøj også kon-
firmations tøj. 
Når vi med skolen var i tivoli i Odense, blev der ikke brugt for lidt penge. Jeg havde dengang
rigtig mange venner der gerne ville have en tur med rutsjebanen. Når jeg så kom hjem og for-
ældrene hørte hvor mange penge jeg havde brugt, husker jeg fatter sige ”han har jo selv tjent
dem”. Jeg er ikke i tvivl om, uden han også syntes, forbruget var højt, det var det, men en af-
tale var en aftale.  
Det næst sidste år man gik i skole, før man blev konfirmeret, var det normalt, at årgang var in-
viteret til andendagsgilde hos konfirmanderne. Ved et af disse andendagsgilder havde vi unger
ikke røget for lidt. Dagen efter jeg var på midt job, havde jeg stor trang til en smøg, men hav-
de ingen. Der var dog ikke længere til købmand end jeg i middagspausen kunne cykle til køb-
mand og købe cigaretter. Men jeg gad ikke, var nok træt efter aftnens og nattens starbasser.
Jeg blev enig med mig selv om, at kunne jeg undvære  smøgerne i dag, kunne jeg også gøre
det i fremtiden. Sådan har det været siden. Jeg har ikke været aktiv rygere efter jeg er fyldt 13
år, og det er jeg stolt over i dag. Det var ind imellem en svær tid i ungdomsårene, når vi var til
bal og luften i lokalet var blå af tobaksrøg, men jeg modstod fristelsen.

Ved min konfirmation i 1956 ophørte mit job hos Anna og Erik Balle. Min efterfølger blev en
gut min søster Isa gik i klasse med - Eigil Hemberg - som var anbefalet af mig.
Mine år hos Anna og Erik fik jeg gavn af da jeg skulle søge job efter min skolegang var slut.
Jeg fik plads hos Ejner Hansen i Vantinge til 1500 kr. for sommeren. Det var 300 kr. mere end
mine klassekammerater fik for samme periode. I vinterhalvåret blev jeg for at passe kreaturer-
ne og det fik jeg også 1500 kr.



PS. Mor døde i 1960.
Efter min bror Kai købte huset af far i 1976, med den klausul, at far kunne blive boende så
længe far ønskede det, blev brændsels rummet delt således at far fik sit soveværelse ude i bag-
huset hvilket var hans ønske og meget tilfreds med.
Den gang vi i 1946 flyttede ind i det nyopførte hus, var det kun baghuset, der var indflyt-
ningsklar og vi havde soveværelse, vor der senere blev brændsels rum. Jeg har ofte tænkt, at
det var meget pudsigt, at far skulle død i samme lokale, hvor han fik sin første natte søvn i det
nye  hus.

// Gunni Vilhelmsen //


